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KOMMENTÁR

Méltányos
Bujdos Attila

/A jelek szerint idén sem kezdődhet el Mis
kolc két kórházának régóta esedékes rekonst
rukciója. A kormányzat a városi helyhatóság 
nyakába varrja az egészet: nem születtek 
meg a pályázathoz szükséges tervek, enge
délyek (mindez feltétele a címzett támogatás
nak, amely nélkül esélye sincs a városnak, 
hogy rendbe hozassa a kórházait). A miskol
ci illetékesek viszont arra emlékeztetnek: a 
kormány tavaly nyár végén új helyzetet te
remtett azzal, hogy a borsodi megyeszékhely 
pályázatát a két városi kórház összevonásá
nak feltételéhez kötötte. Az esetleges össze
vonás következményeinek felmérése nem kis 
munka: el is vitte rendesen azt a pár hetet, 
ami a pályázat beadásáig még hátra volt, így 
valóban hiányoznak bizonyos engedélyek. 
De a miskolciak joggal számítottak a méltá
nyos elbánásra, hiszen a kabinetnek tudni il
let, hogy a feltételük teljesítése mivel jár.

M  i húzódik meg az ügy hátterében? A köz
ponti akarat nyilvánvaló: egy Miskolc nagysá
gú városban sok a két kórház, el kell érni, 
hogy egy legyen ezekből (ez mellesleg logi
kus: más nagyvárosoknak sincs két kórházuk). 
A miskolciak önszántukból nem vonnának 
össze, s csak akkor kívánnak belemenni a do
logba, ha garanciát kapnak rá, hogy ennek fe
jében a parlament megítéli a kórházfelújításra 
a pénzt (több mint hárommilliárd forint a tét). 
A népjóléti tárca most anyagilag is támogatná, 
hogy esetleg jövőre eséllyel pályázzon a bor
sodi megyeszékhely önkormányzata, s ehhez 
elkészüljenek a szükséges tervek, dokumentá
ciók (ezt méltányosnak tartja a tárca államtit
kára). Ez még visszavonhatatlanabbá tenné a 
kórházösszevonást, amitől a miskolci önkor
mányzat eddig is ódzkodott.
Csakhogy ne felejtsük: a jövőre esedékes cím
zett támogatás megítéléséig két választás lesz 
Magyarországon. Senki sem szavatolhatja 
Miskolc számára, hogy '99-ben tényleg lesz 
pénz a rekonstrukcióra. Ha ennek ellenére is 
beadja a derekát a miskolci polgármester, illet
ve engednek a kormányzati szándéknak a he
lyi képviselők, az nemcsak elveik ellen való, 
de aligha számít majd népszerű cselekedetnek 
a helyhatósági választás kampányában.

M ik ö zb e n  megy a „ki kit győz le"-játék, 
legfeljebb annyit jegyezhetünk meg: a város 
két kórháza régen megérett a felújításra. A 
betegek szempontjából pedig édesmindegy, 
hogy miért húzódik tovább ez az ügy. Rövid 
távon semmiképpen sem az ő érdekeiket 
szolgálja, ha méltatlan körülmények között 
kénytelenek gyógyulni.

•  Két  magyar áldozata is van annak a baleset
nek, amit az okozott, hogy egy amerikai katonai 
repülő kedden az olaszországi Trento közelében el
szakította egy sílift drótkötelét, és az egyik kabin a 
mélybe zuhant. A mentők 20 holttestet találtak.

L épéskényszerben  M iskolc
A kórházrekonstrukcióra az idén nincs pénz
Miskolc, Budapest (GM
-  BA) -  Nem javasolja a 
parlamentnek a két 
miskolci kórház régóta 
esedékes rekonstrukci
ójához igényelt címzett 
támogatás odaítélését a 
kormány. A népjóléti 
tárca azonban 65 millió 
forintot adna arra, 
hogy jövőre nagyobb 
eséllyel pályázzon a 
helyhatóság.

Folytatás az 1. oldalról 
Koleszár Lajos or
szággyűlési képviselő -  a 
miskolci Semmelweis 
Kórház igazgatója -  részt 
vett a kedvezőtlen kor
mánydöntést megelőző 
tárgyalásokon. A fejlemé
nyeket érdeklődésünkre 
lehetőségként értékelte: 
információi szerint a Nép
jóléti M inisztérium saját
-  az egészségügyi szerke
zetátalak ítást szolgáló -  
forrásából jelentős támo
gatást nyújt ahhoz, hogy 
Miskolc a kórházai felújí
tása  érdekében nagyobb 
eséllyel pályázzon az 
1999-ben induló címzett 
támogatásért, hiszen idén 
nem felelt meg a pályáza
ti anyag a feltételeknek.

Keller László, a Népjólé-

Egy nem miskolci 
szövetminta
Budapest (ÉM) -  Emberi 
szövetmintákat tartalmazó 
fém hűtőtáskát találtak a 
Budapesti Rendőr-főkapi
tányság munkatársai va
sárnap a fővárosban egy 
közűti ellenőrzés során 
közölte Gábriel György, a 
VII. kerületi kapitányság 
gazdasági alosztályának 
vezetője. A halottakból eltá
volított szövetmintákat egy 
hazánkban tanuló német 
egyetemista (aki kapcsolat
ban áll a megyénkből szö
vetmintát szállító alapít
vánnyal) BMW-jének cso
magtartójában találták. 
Jogsértés nem történt, 
ezért továbbengedték a 
szállítmányt. A jelenlegi 
szabályozás szerint nincs 
alapja törvényességi eljárás 
kezdeményezésének az eset 
kapcsán. Azt megerősítette 
Gábriel György: ezek a szö
vetminták nem Miskolcról, 
hanem az egyik budapesti 
kórházból származnak.

ti Minisztérium politikai 
államtitkára megerősítet
te a külön támogatás té
nyét: 65 millió forintra 
számíthat Miskolc a tárcá
tól. Ezt méltányos elbá
násnak ítélte: az egészség
ügyben idén induló beru
házásokra vonatkozó cím
zett támogatásra 1,1 milli
árd forint jut. Ha ebből ka
pott is volna a borsodi me
gyeszékhely, akkor sem 
ítéltek volna meg lényege
sen többet a városnak -  fo
galmazott. (Mint ismert: a 
miskolci kórházrekonst
rukció több m int 4 milli
árd forintba kerülne.) Az 
államtitkár szerint egyér
telmű, hogy milyen lépté
kű szerkezetátalakításra 
van szükség a miskolci 
kórházak esetében. A vá
rosi közgyűlés döntése ar
ról szólt, hogy a miskolci
ak készséget m utattak a 
változtatásra, még ha ez a 
döntés nem volt is elég 
markáns. (A közgyűlés ak
kor vonná egy irányítás 
alá a két kórházat, ha 
megkapnák a rekonstruk
cióhoz a kért támogatást.) 
Mivel a város lépett, most 
a tárcán a sor: a 65 miihó 
forint arra szolgál, hogy a 
borsodi megyeszékhely jö

vőre megfelelhessen a pá
lyázati feltételeknek, az 
integrációval kapcsolatos 
elvárásoknak (elkészíttet
hessék a szükséges terve
ket, beszerezhessék az en
gedélyeket). Az illetékesek
nek végig kellene gondolni
uk, hogy miként -  milyen 
szakmai program alapján 
-  lehetne ésszerűbben mű
ködtetni a helyi egészség- 
ügyi intézményeket.

Csiba Gábor ezzel kap
csolatban azt hangsúlyoz
ta: ha tényleg kapnak 
pénzt a szaktárcától, elvi
leg akár megfelelhetnének 
az 1999-es pályázattal 
összefüggő jogszabályi fel
tételeknek. Ezzel ugyanak
kor lépéskényszerbe kerül
ne a város (hathatósabb 
intézkedéseket kellene 
tenniük az integráció érde
kében), miközben nincs ga
rancia arra, hogy 1999 feb
ruárjában az új parlament 
megadja a rekonstrukció
hoz a kért támogatást.

Kobold Tamás vélemé
nyére is kíváncsiak vol
tunk, de ő azzal hárította 
el a nyilatkozatot, hogy 
egyelőre semmilyen hiva
talos értesítést nem kapott 
a pályázattal kapcsolatos 
fejleményekről.

E gyablakos ü gyin tézés
Orosz Gábor a közigazgatási hivatalról
Miskolc (ÉM -  BAL) -  
Másfélszer annyi 
üggyel és irattal foglal
kozott a megyei köz- 
igazgatási hivatal ta
valy, mint az előző év
ben -  derül ki a hivatal 
1997-es értékeléséből

Nagyon jónak ítélte a me
gyei közigazgatási hivatal 
tevékenységét Orosz Gábor 
hivatalvezető az 1997-es év 
munkát értékelő tegnapi 
sajtótájékoztatón. Mint el
hangzott, az immár kor
mányhivatalnak tekinten
dő szerv feladatköre szá
mos újabb területtel bővült 
tavaly: hatáskörükbe ke
rült a fogyasztóvédelmi fel
ügyelőség és a gyámhiva
tal, továbbá a polgári szol
gálat engedélyeztetése, a 
szociális intézmények fel
ügyelete, a mozgáskorláto
zottak ügye, a dekoncent- 
rált állami szervek koordi
nációja A végsó cél, hogy -  
az ezredfordulóra -  megva
lósuljon az „egyablakos” 
ügyintézés, vagyis hogy az 
ügyfél egy helyen megkap
hasson minden szükséges 
információt és segítséget.

Az elmúlt évben a hiva
tal 26 ezer üggyel foglalko
zott, a szám másfélszerese 
az 1996-osnak. Másfél ezer

esetben szereztek be rend
kívüli esetben, gyorsított 
eljárással útlevelet, 12 ezer 
ügyben jártak  el hatóság
ként -  ebből az ügyfelek 
száz (másodfokú) határoza
tot támadtak meg bíróság 
előtt, de a született ítéletek 
szerint alaptalanul. Mind
eközben 355 települési és 
96 kisebbségi önkormány
zat törvényességi ellenőrzé
sét végezték folyamatosan: 
három és félezer rendele
tet, 34 ezer határozatot 
vizsgáltak, és ezekre ezer 
észrevételt tettek (az ön- 
kormányzatoknak rendsze
rint a zárt ülésekkel, illetve 
a vagyongazdálkodással 
gyűlt meg a bajuk). Orosz 
Gábor kitért a fogyasztóvé
delmi tapasztalatokra is: a 
szakhatósághoz -  mely 
maga is  hatszáz próbavá
sárlást végzett, 35 vevőká
rosítást észlelve -  1997-ben 
félezer lakossági panasz ér
kezett, 'amelyek harmada 
közérdekűnek, fele pedig 
jogosnak bizonyult.

A közigazgatási hivatal 
vezetője kifejtette: idén is 
az ügyfélcentrikusság 
fenntartását, az objektív 
hozzáállást, a nyitottságot 
tekintik legfőbb célnak -  
és mindenekelőtt a politi
kai semlegességet.

MSZP-programot ír az MSZOSZ

Hatvanöt éves költő a Bódva-völgyben
Edelény (ÉM -  Hl) -  Kalász Lász
ló ugyanúgy a táj részét képezi 
és ugyanúgy értéket képvisel, 
mint a szalonnái műemlék temp
lom, mondta Cs. Varga István 
irodalomtörténész a költő 65. 
születésnapja alkalmából az ede- 
lényi könyvtárban rendezett 
tegnapi ünnepségen.

Cs. Varga István felidézte a Perku
pán született, és Szalonnán élő Ka
lász László életútját, megemlékezett 
munkásságának fontos állomásairól, 
a könyvbemutatókról, az edelényi 
könyvtárban ta rto tt születésnapi 
ünnepségekről. Bem utatta a költő 
születésnapjára írt tanulmányköte
tét, amely Költő a Bódva-völgyben 
címet viseli, és az évforduló tisztele
tére 65 Kalász-verset tartalmaz. -  A 
könyv célja, hogy tudatosítsa a Bód- 
va-völgy történeti értékeinek jelen
tőségét. Kalász László pedig ilyen 
történeti értéket képvisel. Ugyanúgy 
a táj részét képezi, m int például a 
szalonnái műemléktemplom, fogal
mazott. Kalász László munkásságát 
méltatva többek között beszélt a 
kezdeti művekről. Kiemelte: a költő 
1952-ben, ’53-ban már érett verseket 
írt. Azóta kilenc kötete született.

Cs. Varga István méltatta Kalász László (jobbra) életútját Fotó: B ujdos T.

Verseiben a tájhoz, a régióhoz kötő
dés mellett mindig megjelent az 
egyetemesség igénye, mondta az iro
dalomtörténész.

A rendezvényt Buda Ádám ének
mondó műsora színesítette, aki Ka
lász László megzenésített költemé

nyeit adta elő. Szilágyi Adolf polgár- 
mester Edelény emlékplakettjét ado
mányozta Kalász László és Cs. Var
ga István mellett Jánosi Zoltán főis
kolai tanárnak, irodalomtörténész
nek is, aki szintén köszöntötte az 
ünnepeltet.

Sándor László: Paraziták nem kellenek a szakszervezetnek B érvita é s  sztrájkkilátás a p o stá n á l
Méltánytalanul alacsonyak a keresetek és a munkáltatói ajánlat -  állítják a dolgozók

Miskolc (ÉM -  PT) -  Az 
MSZOSZ lehetőséget ka
pott arra, hogy az MSZP 
támogatójaként részt 
vegyen a szocialisták vá
lasztási programjának 
elkészítésében. Ha pedig 
újra hatalomra kerülné
nek a szocialisták, ak
kor a kormányprogram 
megformálásába is bele
szólhatna a szakszerve
zet -  jelentette be Sán
dor László, a Magyar 
Szakszervezetek Orszá
gos Szövetségének 
(MSZOSZ) elnöke tegna
pi sajtótájékoztatóján.

A Miskolc Városi Közleke
dési Rt. gazdasági vezetői
vel és a munkavállalók 
képviselőivel történt meg
beszélés után az MSZOSZ- 
elnök elmondta: a tömeg- 
közlekedési dolgozókat tö
mörítő szakszervezetek 
közül a miskolci a legjelen
tősebb. Elégedetten nyug
tázta, hogy az idei bérmeg
állapodást helyi szinten 
korrekt módon -  15 és fél

százalékos átlagos bér
emeléssel -  megkötötték.

1998-ban jelentős fel
adat hárul az MSZOSZ-re, 
m ert parlamenti-, önkor
mányzati- és üzemi taná
csi választások lesznek, és 
sor kerül a szervezet tiszt
újító kongresszusára is. 
Sándor azt szeretné, ha 
minden, az országgyűlési 
választásokon induló párt 
foglalkozna a munkaválla
lók, az érdekképviseletek 
problémáival. Szerinte 
ugyanis a rendszerváltás 
óta a parlament a piacgaz
daság, a bankrendszer, a 
termelés megszilárdításá
val, a politikai intézmény- 
rendszer struktúraváltá
sával törődve elfelejtkezett 
az emberről, a szociális 
létbiztonságról, a munka 
tisztességes bérezéséről.

Kérdésünkre kifejtette: 
nem személyes karrier ve
zeti, hogy parlamenti kép
viselő lehessen az MSZP 
színeiben. Az azonban kí
vánatos, hegy a döntéshozó 
helyekre a szakszervezeti

vezetők is bekerülhesse
nek. Az MSZOSZ MSZP-t 
támogató kapcsolatát firta
tó kérdésünkre az elnök el
mondta: ilyen lehetősége a 
szakszervezetnek sohasem 
volt, m int most, amikor 
m ár a programírásban is 
részt vehetnek szakértőik. 
Ha pedig a választásokon 
győzne az MSZP -  állította 
-  akkor a kormányprog
ramba is beleszólhatnának.

Mindenek előtt azonban 
a szakszervezetek egymás 
közti kicsinyes harcát kel
lene megszüntetni, hiszen 
csak a megfelelő erő és tá 
mogatottság birtokában le
het hatékonyan fellépni a 
munkáltatókkal szemben. 
Az üzemitanács-választá- 
sok után egyébként is csak 
azok ülhetnek az érdek- 
egyeztetési fórum asztala 
mellé, akik legalább tízszá
zalékos reprezentációt ér
nek el -  érvelt az elnök. 
Hangoztatta: a pozícióhaj- 
hász parazitáktól, az álér- 
dek-képviselőktől meg kell 
válnia a szervezeteknek.

Miskolc (ÉM -  KI) -  A 
Magyar Posta Rt. dol
gozóit képviselő érdek- 
védelmi szervezetek el
fogadhatatlannak tart
ják munkáltatójuk hét
fői 15 százalékos kere- 
setszint-emelési ajánla
tát, ezért általános 
sztrájkot helyeztek ki
látásba, hogy nyomaté- 
kot adjanak 21 százalé
kos követelésüknek. A 
miskolci 1-es Posta bér
vitáról, sztrájkról meg
kérdezett dolgozói úgy 
vélik: a megegyezés len
ne a legjobb megoldás, 
mert a munkabeszünte
téssel az ügyfelek bizal
mát is kockáztatnák.

-  A baj az, hogy a béreme
lés a kézhez kapott fizeté
sen alig látszik meg -  
mondja az 1-es Posta fel- 
vételise, aki harmincéves 
munkaviszony u tán  34 
ezer forintot visz haza. -

Azért kell veszekedni, 
hogy végül ezer vagy 800 
forinttal legyen több a fize
tés? Ezt nevetségesnek 
tartom.

Fiatalabb kolléganője 
1989-ben, a postaforgalmi 
szakközépiskola elvégzése 
után  került a szakmába. 
Akkor 4300 forinttal vet
ték fel, ma 31 500 forint a 
bruttó fizetése.

-  A férjem szakácsként 
még kevesebbet keres. 
Hozzá képest nem is lehet
ne okom panaszra. De két 
kisgyerek neveléséhez ket
tőnk jövedelme is csak 
szűkösen elég.

Galyas Gyuláné nap 
m int nap 976 lakásba 
hord leveleket, küldemé
nyeket és pénzt.

-  Hitetlenkedve fogad
ják  az emberek, ha eláru
lom: első munkahelyemen 
tizenöt év után 25 ezer fo
rin t nettó fizetést kapok. 
Ha van időm, el is magya

rázom nekik, hogy a mun
káltató legutóbbi 15 száza
lékos ajánlatából 5 száza
lékot jutalmakra, prémiu
mokra különítenének el. 
Akkor ez csak 10 százalék 
bruttó béremelést jelent! 
Úgy gondolom, az embe
rek megértik, hogy követe
lésünk jogos, és azt is, ha 
sztrájkra kerülne sor.

-  Nincs egyértelmű 
sztrájkhangulat a mi pos
tánkon -  állítja a felvételi- 
sek szakszervezeti bizal
mija, Kolobiskó Istvánná. 
-  Sztrájkbizottságok sem 
alakultak még, hiszen 
csak február 9-ikén dönt a 
szakszervezet választmá
nya a munkáltató újabb 
ajánlatáról. Az viszont 
tény, hogy a fővárosi, de 
más vidéki városok postá
sainak is jóval magasabb a 
fizetése a miénknél. Lema
radásunk még a 21 száza
lékos emeléssel is csak 
csökkenne, nem érné el

más ágazatok bérszínvo
nalát sem.

Az 1-es Posta vezetője 
abban bízik, hogy meg
egyezéssel zárulhat a bér
vita, hiszen a részvénytár
saság megítélésének sem 
használna az esetleges 
munkabeszüntetés.

-  Szakmai vezetőként és 
szakszervezeti tagként 
egyaránt szeretném, ha a 
15 százaléknál magasabb 
lenne a bérfejlesztés mér
téke -  mondja Jurcsisin 
Károlyné, s nem ért egyet 
azzal, hogy az alacsony bé
rek m iatt sok lenne a pá
lyaelhagyó, s kevesen ke
resnének munkalehetősé
get a postánál. A régióban 
olyan m értékű a munka- 
nélküliség -  mondja - ,  
hogy a dolgozók keresetük
től függetlenül is ragasz
kodnak munkahelyeikhez. 
A legtöbb jelentkezőt pedig 
-  felvételi lehetőség híján -  
el is kell utasítani


